
|| روزنامه جوان |  شماره 6533   10  1443 ذی الحج��ه   21  |  1401 تی��ر   30 پنج ش��نبه 

مصطفيشاهكرمي
»وضعيتزرد«مجموع�هايطنزبامضمونيسياس�ي،
اجتماعيوفرهنگ�يب�هكارگردانيمجيدرس�تگارو
تهيهكنندگيمس�عودملكيمشهوراس�ت.درايناثر
كهبههمتخانهفرهنگانقاباس�اميتهيهوتوليد
ش�دهاس�ت،مباحثجديمانن�داخراجدانش�مندان
جوانازتأسيس�اتهستهايكش�ورونيزنقدمسائلي
مثلس�لبريتيبازيوس�گوگربهبازيازسويبرخي
افرادجامع�هوج�وددارد.س�ازندگانآنمعتقدنداين
اث�ردرفضاي»س�يتكام«)كمدیموقعيت(بهمس�ائل
ميپردازد.پخشفصلدوماينس�ريالازش�بكه2در
حاليكهفصلاولآنازش�بكه3پخششدونيزبرخي
انتقاداتنس�بتبهمحتوايآنح�رفوحديثهاييرا
درفضايرس�انهايايجادكرد.»جوان«ب�همنظورنقد
وبررس�يونيزپيگيريوروشنش�دنبرخيحواشي
فصله�ايدوگان�هس�ريال»وضعي�تزرد«ميزب�ان
مجي�درس�تگار،كارگ�ردانوهمچني�نزينالعابدين
تقيپور،بازيگراصلياينس�ريالدرروزنامهجوانبود.

  
ايدهساختسريال»وضعيتزرد«چطورشكل
گرفت؟توليداينسريالسفارشسازمانبوديا

ابتكاريازسويشما؟
مجي�درس�تگار: واقعيت اين اس��ت كه نه فقط س��ريال 
»وضعيت زرد« بلكه مابقي كارهاي تيم سازنده اين سريال 
بر اساس دغدغه ش��كل گرفته اند و چيزي به اسم سفارش 
وجود ندارد. هر چيزي كه جاي خالي آن احساس شود، ورود 
مي كنيم و اعتقادي به نشستن و منتظر ايده و سفارش گرفتن 

از ديگران نداريم. 
منظورتانايناس�تكهكسيازش�ماوسريال

حمايتنكرد؟
دقيقاً يادم مي آيد كه براي توليد فصل اول سريال »وضعيت 
زرد« هيچ جايي از ما و سريال حمايت نكرد و هزينه هاي آن 
اصطلاحاً از جيب پرداخت شد و بعد از اينكه كار ساخته شد، 
عده اي آمدند گفتند كار چقدر خوب شده، آن را به ما بدهيد! 
تقريباً مي توانم ادعا كنم اغلب توليدات دوستان ما به همين 
منوال ساخته مي شوند. همانطور كه قبلاً گفتم، ما در كارهاي 
مشابه ديگري چنين تجربه اي را پشت سر گذاشته ايم، مثلًا 
فيلم »منطقه پرواز ممنوع« كه در اكران موفق ش��د چيزي 
حدود 7 يا 8ميليارد فروش را تجربه كند، از س��وي كس��ي 

حمايت نشد! 
سريال»وضعيتزرد«درقالب»سيتكام«توليد

شدهاست،لطفاًدراينزمينهتوضيحدهيد.
اين سريال يك شروعي بود در زمينه سيتكام كه به صورت 
تجربي براي ما اتفاق افتاد، در حال��ي كه تجارب ناموفقي از 
سوي برخي افراد كاركشته و خبره داشته ايم كه به سرانجام 
نرسيده اند. اساساً وارد ش��دن به اين عرصه ريسكي و دشوار 
بود و همه اينها دست به دست هم داد كه دوران جذاب، ولي 
پراسترسي را تجربه بكنيم و چون همه عوامل به شكل دلي 
كار را انجام دادند، فكر مي كنم نتيجه كار در فصل اول آن قابل 
قبول بود و اگر در زمان بهتري پخش مي شد، امكان دريافت 

بازخوردهاي بهتر خيلي بيشتر بود. 
اغلببازيگرانازبينافرادغيرمش�هورانتخاب
ش�دند.فك�رنميكني�داس�تفادهمتعادلترو
بهكارگي�ريبعض�يبازيگ�رانشناختهش�ده
ميتوانس�تبهديدهشدنبهترس�ريالكمك

كند؟
زينالعابدينتقيپ�ور: با توجه به تجربه اي كه ش��خصاً 
در عرصه بازيگ��ري و كارگرداني دارم، باي��د بگويم اين كار 
ريس��ك)خطرپذيري( بسيار بالايي داش��ت. ما هم متوجه 
اين ريسك شديم و تقريباً تهيه كننده اي را نمي شناسم كه 
حاضر باشد چنين ميداني را به دست جوان ترهايي بدهد كه 
به قول شما چهره نيستند! حالا شايد جالب باشد كه بگويم 
در س��ريال »وضعيت زرد« چنين اتفاقي در پشت دوربين 
هم افتاده است! شما در پشت دوربين آدم هايي را مي بينيد 
كه در عين متخصص و باتجربه ب��ودن، داراي انگيزه و ذوق 
و ش��وق كارهاي خلاقانه نو و جديد هستند، چهره نيستند 
و شايد اسم هاي شان هم شناخته ش��ده نباشد كه به نظرم 
اين اتفاقات كار را جذاب تر مي كن��د. ما اين تجربه را هم در 
فيلم »منطقه پرواز ممنوع« داشتيم و بازيگران اصلي آن كه 
چند نوجوان بودند و كسي آنها را نمي شناخت، در كنار آقاي 
هادي حجازي فر هنرنمايي مي كردند. هر چند قواعد سينما 
ما را به اين سمت مي برد كه انتخاب بازيگران غيرچهره باعث 

شكست پروژه مي شود. 
حتماًتأييدميكنيدكهاينبحثدرمديومسينما
باتلويزيونبهدليلتوقعون�وعمخاطبخيلي
فرقدارد.كسيكهبرايديدنفيلمبليتميخرد
توقعشنس�بتبهكس�يكهجل�ويتلويزيون
نشستهوشبكههارابالاوپايينميكندوهمچنين
باتوجهبهطيفس�نيمخاطبانخيليمتفاوت

است!
درست اس��ت، اما ش��ايد براي تان جالب باش��د كه خيلي از 
آدم هاي حرفه اي و باسابقه از تهيه كننده ها و كارگردان هاي 
سرشناسي كه نمي توانم اسم آنها را ببرم، وقتي خروجي فيلم 
»منطقه پرواز ممنوع« را ديدند، همه آنها اذعان كردند اين 
فيلم حتماً شكست خورده است، به علت اينكه چهره اي در 
آن نيس��ت به جز آقاي هادي حجازي فر! حت��ي يكي از اين 
عزيزان كه همه ايش��ان را مي شناس��ند )به دليل شهرت و 
سرشناس بودن يكي از 10فيلمس��از برتر كشورمان است( 
گفته بود بياييد و حرمت خودتان را نگ��ه داريد و اصلًا وارد 
چرخه اكران سينمايي نشويد، كار را به تلويزيون بفروشيد! يا 
برخي تهيه كننده ها معتقد بودند اگر اين فيلم با دوپينگ و 
تبليغات عجيب بخواهد اكران شود، نهايتاً مي تواند به فروش 
800ميليون تا يك ميليارد برس��د، اما اين فيل��م در اكران 

موفق شد به گيشه حدود 7/5 تا 8ميليارد توماني دست پيدا 
كند كه البته اگر شيوع كرونا نبود چه بسا فروش آن بيشتر 

هم مي شد. 
ميخواهي�دازطرحاينمس�ئلهچ�هنتيجهاي

بگيريد؟
مي خواهم بگويم كه در كارها يكسري معادلات پيش فرض 
وجود دارند كه اين معادلات هميشه هم درست نيست، امكان 
دارد در يك زمينه هايي صادق باشد، حالا در مورد سريال هم 

به طريق اولي! مي تواند متفاوت عمل كند. 
يعنيبراياثباتچنيناحتماليكهدرموردفيلم
»منطقهپروازممنوع«افتادهاست،بازيگرانكمتر
شناختهش�دهرابرايبازيدرسريال»وضعيت

زرد«انتخابكرديد؟!
قطعاً نه! ولي مثلًا احساس مي شد برخي بازيگران طناز ما كه 
چهره هم هستند، انگيزه لازم را براي ورود به حيطه اي مثل 
»سيتكام« كه در فصل اول اين سريال بيش��تر بود، ندارند. 
نكته ديگر اين است كه بازيگران سرشناس نقش هاي كوتاه را 
قبول نمي كنند. الان خيلي از بازيگران حتي ديگر فيلمنامه 
را نمي خوانند و سر صحنه همان چيزي را كه هميشه بازي 
كرده و مرسوم بوده با همان تيكه هاي تكراري بازي مي كنند! 
اين بازيگران از سمت كارگردان شكل پذيري ندارند و بعضي 
اوقات ما مي بينيم كه كارگ��ردان هر چقدر تلاش مي كند تا 
بازيگر را به سمت آنچه در ذهنش دارد، حركت دهد و بازي 
بگيرد، بازيگر كار خودش را مي كند. ما در فصل اول سريال 
دورخواني هاي زيادي داشتيم كه بعيد مي دانم بازيگران چهره 
بپذيرند )از نظر بازي( به سمت آنچه تيم كارگرداني در ذهن 
دارد، حركت كنند! تجربه اين چند وقت به ما ثابت كرده است 
اگر قصه درست بيان ش��ود، مخاطبي كه سال هاست عادت 
كرده اس��ت بازيگر چهره ببيند، به آن اقبال نشان می دهد. 
در واقع مخاطب داستان خوب مي خواهد نه لزوماً بازيگران 

سرشناس و شناخته شده!
آياچنينگزارهايدرموردسريال»وضعيتزرد«

همصدقميكند؟
احساس مي كنم آن اتفاق خوب در بين بازيگران افتاده است، 
چه اينكه وقتي با بازخوردهاي مخاطبان از افراد سخت پسند 
هنري تا طيف هاي ديگر كه از مسيرهاي گوناگون به دست ما 
مي رسد، مواجه مي شويم، از رضايتمندي آنها حكايت دارد. 
قبول دارم حضورنيافتن بازيگران سرشناس براي كار سخت 
است و بايد تلاش بيشتري كرد اما در فصل دوم سريال اين 

اتفاق افتاده است و در طول قسمت هاي آن از حدود 10 يا 12 
تا بازيگر قديمي و سرشناس استفاده كرده ايم كه به موفقيت 

سريال هم كمك مي كند. 
مجيدرستگار:  اينكه گاهي گفته مي شود بازيگران چهره 
غوغا مي كنند، به نظرم اينطور نيست و حتي در مواردی كار 
را زمين مي زنند! از طرفي ديگر اين بازيگران براي مخاطب 
تكراري شده اند و از نظر بازي، آورده جديدی ارائه نمي كنند 
و هيچ بار طنزي ندارند. آورده اين مسئله اين بود كه بسياري 
از مخاطبان با محتواهاي جدي��د و بازي هاي جديد مواجه 
مي شوند. ما تنها مش��كلي كه در فصل اول داشتيم، مسئله 
كوتاه بودن زمان و كم بودن تعداد قسمت هاي سريال بود، اگر 
به جاي 13قسمت، سريال 30قسمتي مي شد، شايد مخاطب 

مي توانست با قصه ارتباط قوي تر و بهتري برقرار كند. 
درفصلدوم،قصهبسطوگسترشبيشتريپيدا
كردهوهمتعدادقس�متهاوبازيگرانبيش�تر

شدهاند.
بله، تعداد بازيگراني كه ما در هر قس��مت داريم به نس��بت 
قسمت هاي فصل قبل خيلي بيشتر هس��تند. در فصل دوم 
قسمت هايي داشتيم كه حدود 15بازيگر و هنرور در آن بازي 
مي كنند اما در فصل قبل واقعاً اين اندازه نبود، ضمن اينكه در 
اين فصل خرده پي رنگ ها زيادتر شده است و سعي كرده ايم 

اتفاقات بهتري بيفتد. 
پرداختنبهموضوعاخراجدانشمندانهستهاي
وتغييرشغلدادنآنهادرسريال»وضعيتزرد«
حاصلجسارتتيمسازندهاستيااعتمادمديران

شبكهياصداوسيما؟
مجيدرستگار: سازنده! واقعيت اين است كه همه چيز به 

عهده سازنده است. 
اينحرفشماازنظرش�كليدرست،امابالاخره
ميداندادنبهچنينمحتواييوفرس�تادنآن

رويآنتنبحثديگرياست!
زينالعابدينتقيپور: متأسفانه در خيل مسئولان فرهنگي 
كشورمان كه بس��ياري از آنها افراد فهميده و توانمندي هم 
هس��تند، برخي مديران فرهنگي هم وج��ود دارند كه اهل 
ريسك غيرمنطقي هستند. بارها ش��ده است يك مجموعه 
س��ريالي يا س��ينمايي را به بهانه جوان گرايي دست كسي 
سپرده اند كه هيچ تجربه و رزومه اي در آن عرصه ندارد، اين 
ريسك بايد بر اساس يك اصول و منطقي صورت بگيرد! از آن 
طرف خيلي از مديران ما جسارت ريسك كردن) خطر كردن( 
را ندارند و مدام دنبال سپردن كارها به چهره هاي سرشناس 
هستند يا اينكه گاهي اوقات مي بينيم، مثلًا گل برنامه هاي 
تلويزيوني را به كس��ي مي دهن��د كه در فض��اي مجازي و 
خصوصي به نظام ناسزا مي گويد يا نسبت دروغ مي دهد! )البته 
منظورم مديران فعلي سازمان نيستند(. مثلًا در فصل اول ما 
بعد از اينكه كار را با تمام سختي هايش به پايان رسانديم، تازه 
دوس��تان گفتند مثل اينكه كار خوبي از آب درآمده است، 
بدهيد ما پخش كنيم! اين در حالي است كه تا قبل از ساخته 
شدن هيچ مديري از توليد كار حمايت نمي كند، با اين توجيه 
كه مثلاً كارگردان يا نويسنده يا بازيگر سريال را نمي شناسند! 
ما اين تجربه را هم در رابطه با كليپ »ايستاده ايم« كه مورد 
توجه و تفقد مقام معظم رهبري قرار گرفت، داشته ايم. بعد از 

اينكه كار با هزينه شخصي ساخته شد و رهبر معظم انقلاب 
از كار تعريف كردند، سريع برخي گروه ها سراغ ما آمدند كه 

بياييد تا »ايستاده ايم2« را باهم بسازيم!
يكيازمحسناتسريال»وضعيتزرد«استفاده
ازبازيگرانياس�تكهمدتهاس�تمخاطبكار
جديديازآنهانديدهوحت�يدرموارديآنرااز
يادبردهاست.لطفاًدراينزمينهتوضيحدهيد.

مجيدرس�تگار: تقريب��اً در فصل اول س��ريال هم چنين 
برنامه اي داشتيم و يكسري از بازيگراني كه قرار است انتخاب 
شوند، جزو سلبريتي ها نباشند اما آدم هايي باشند كه سال ها 
زحمت كش��يده  و كارهاي خوب و خاطره انگي��زي براي ما 
انجام داده ان��د. ما دنبال اي��ن نبوديم كه چ��ون يك بازيگر 
خوب تر مي خواهيم تا بتواند نقش مورد نظر را دربياورد، به 
دنبال بازيگران مع��روف برويم، نه. در فصل دوم هم س��عي 
كرده ايم يك اداي ديني نسبت به اين عزيزان داشته باشيم 
كه يكي از بهترين اتفاقات در مسير ساخت سريال »وضعيت 

زرد« است. 
فصلاولسريالازشبكه3سيماپخششداماطي
اتفاقينادروالبتهجالبشاهدپخشفصلدوم
»وضعيتزرد«ازشبكه2سيماوقرارگرفتندر
كنداكتورآنبوديمكهاظهاراتمتفاوتيرادرپي
داشت؛ازاختافتيمسازندهبامديرانشبكه3
س�يماگرفتهتاقرارگرفتنحام�دبامروتنژاد،
تهيهكنندهفصلاولآنبهعنوانمديرشبكه2.
علتاصلياينجابهجاييغيرمنتظرهچهبود؟

مجيدرستگار:من فكر مي كنم كساني كه اين شايعات را 
مطرح مي كنند، هدف ش��ان زدن گروه هايي است كه سعي 

مي كنند روي پاي خودشان بايستند. 
زينالعابدينتقيپور: من اين نكته را هم از قول آقاي ملكي 
به عنوان تهيه كننده فصل دوم عرض مي كنم هم اطلاعاتي 
كه در اين زمينه دارد. به واسطه محرم و صفر نمي توانستيم 
سريال »وضعيت زرد« را به دليل محتواي طنزش در آن ايام 
پخش كنيم؛ بايد قبل از اين دو ماه كار به اتمام مي رس��يد و 
حتي كار پرفش��اري كه گروه در ماه مبارك رمضان و با زبان 
روزه انجام داد، به خاطر اين بود كه س��ريال به پخش قبل از 
محرم و صفر برسد، از طرفي شبكه3 سيما هم تلاش زيادي 
كرد و خيلي از حاش��يه هايي كه پيرامون كار ايجاد ش��د با 

حمايت جدي آقاي فروغي برطرف مي شد. 
مورديرامثالميزنيد؟

مثلًا مميزي پخش سازمان يكسري اصلاحات براي پخش 
قسمت اول سريال داده بود كه يكي از آيتم هاي آن اين بود 
كه س��عيد كاظمي )نقش اول س��ريال با بازي زين العابدين 
تقي پور( دانشمند هسته اي نباشد و از سازمان انرژي اتمي 
هم اخراج نشده باش��د! در واقع با اين كار كل قصه و سريال 
به باد مي رفت و گفته بودند اگر اصلًاحيه انجام نشود، سريال 
پخش نمي ش��ود كه ورود جدي آقاي فروغ��ي به موضوع و 
حمايت ايشان باعث شد حواشي متعددي مانند اين را از سر 
بگذرانيم. از سوي ديگر باكس شبكه در ايام قبل از شروع ماه 
محرم همين سريال هاي »حكم رشد« و »تازه وارد« بود و هر 
چقدر ما بالا و پايين كرديم كه پخش سريال به بعد از محرم و 
صفر و جام جهاني فوتبال موكول شود، امكانپذير نبود. ظاهراً 
آقاي ملكي )تهيه كننده سريال( مشورت هايي كرده بودند 
كه اگر كار به ايام محرم برسد، زحمت بچه ها هدر مي رود، از 
طرفي با هماهنگي و شرايط و بستري كه در باكس شبكه2 
ايجاد شده بود، سريال »وضعيت زرد« به شبكه2 منتقل شد 
و عملًا ربطي به آقاي فروغي يا انتصاب حامد بامروت نژاد به 
عنوان مدير شبكه2 سيما نداشت، از طرفي هم تهيه كننده 

كار اصرار داشت سريال به پخش برسد. 
وجهتسميهاينسريالچيست؟

مجيدرس�تگار: اس��م گذاري اين س��ريال يك مس��ئله 
چندوجه��ي بود كه يك بخ��ش آن مربوط ب��ه بحث انرژي 
هسته اي و كيك زرد بود و اينكه مردم اجازه نمي دهند اين 
وضعيت قرمز شود و پاي حفظ آن ايستاده اند. يك بخش ديگر 

آن به اجتماع ربط دارد و بخش ديگري به مسئله فرهنگ. 
زينالعابدينتقيپور:بخش��ي هم به فضاي س��لبريتي 
بازي ه��اي زرد و رس��انه هاي زرد و خبرگزاري ه��ا زرد ربط 
دارد، در واقع همانطور كه آقاي رس��تگار گفتند يك مسئله 

چندوجهي است. 

قالب »سيتكام« ريسك »وضعيت زرد« را بالا برد 
درگفتوگوي»جوان«باكارگردانوبازيگراصليسريال»وضعيتزرد«مطرحشد

مديرانفرهنگيمااغلبياجسارتريسكندارندياريسكهايغيرمنطقيازآنهاسرميزند

مصطفيشاهكرمي
گفتوگو

   احمدمحمداسماعيلي
 آم��ار و داده هايي كه درب��اره ميزان هزينه 
مصروفه ب��راي برخي تولي��دات فيلم هاي 
سينمايي و س��ريال هاي تلويزيوني مطرح 
مي ش��ود، گاه واقع��اً غيرمنتظره اس��ت و 
تعجب آور و انگار هي��چ منطقي براي ميزان 

هزينه وجود ندارد. 
اينكه فيلمي كه در لوكيشن هاي كم هزينه 
ش��مال و با داس��تاني يك خط��ي و روتين 
توليد ش��ده فقط بيش از 11ميليارد از يك 
س��رمايه گذار ب��راي توليد درياف��ت كرده، 
واقعاً عجيب اس��ت. اينكه سريال هاي بعضاً 
نيمه كاره برخي پلت فرم ها، به ازاي هر اپيزود 
چند ميليارد بودجه مي گيرند واقعاً منطقي 

است؟ 
داش��تن بودجه مكفي در توليد در هر جا به 
توليد محصول قابل تأم��ل بينجامد، لااقل 
در چنين مواردي به نتيجه مناسبي نرسيده 

است. 
اگر سريال هايي ماندگار نظير كيف انگليسي، 
يوس��ف پيامبر، كلاه پهل��وي، مختارنامه و 
هزاردس��تان، بودجه هاي قابل تأمل و ويژه 
براي توليد داشته اند، چندان عجيب نيست، 
ولي س��ريالي نيم��ه كاره كه مث��لًا بازيگر 
اصل��ي اش، خواننده اي بوده- ك��ه اخيراً به 
خاطر پلي بك مورد مؤاخذه ق��رار گرفت- 
براي يك اپيزود 3ميلي��ارد بودجه گرفته، 

حقيقتاً محل نگراني است. 
درس��ت اس��ت يكي از عناصر اصلي توليد 
سريال ها و فيلم هاي باكيفيت، تأمين بودجه 
مكفي است، ولي آيا به صرف توليد يك فيلم 
يا يك سريال، سرمايه گذار بايد هر رقمي را 
كه توسط تهيه كننده  فاكتور شد، پرداخت 
كند؟ اصلًا ج��اي مديريت توليد و مديريت 
تأمين منابع در چنين پروژه هايي كجاست؟ 
اگر در س��ال هاي گذش��ته برخي نهادهاي 
دولتي هزينه بالا صرف تولي��د مي كردند، 
بدون آنكه طراح��ي اقتص��ادي لازم براي 
بازگش��ت هزينه داشته باش��ند، اخيراً نيز 
بسياري از س��رمايه داران تازه وارد به سينما 
مشغول بريز و بپاش پرهزينه هستند و اخيراً 
فيلمي روي پرده بوده اس��ت منس��وب به 
سرمايه داري مشغول در بيزنس بيت كوين 

كه اگر بخواهد سرمايه توليدش را برگرداند، 
بايد بيش از 30ميليارد بفروش��د يا فيلمي 
كه به خاطر ورود بي مجوز به جشنواره هاي 
خارج��ي، حاشيه س��از ش��ده باي��د لااقل 

100ميليارد بفروشد كه ضرر ندهد. 
در پلت فرم هاي آنلاين نيز خرج بي حساب 
و كتاب براي توليد سريال هايي مي شود كه 
برخي چهار بار كارگ��ردان عوض كرده اند و 
برخي با ژس��ت تاريخي سازي آمده اند، ولي 
در ميانه متوقف و برخي نيز بعد از س��اخت 
ده ها قس��مت با رها كردن خط داس��تاني 
ناتم��ام مانده ان��د. آيا اگر ي��ك تهيه كننده 
حرفه اي پشت اين كارها بود، چنين نتايجي 

را مي ديديم؟ 
در ساختار حرفه اي توليد و نظام استوديويي، 
كمپاني هايي هستند كه با مديريت بودجه 
دقيق حتي اجازه اتلاف يك دلار را نمي دهند 
و بارها ش��ده اس��ت پ��روژه اي را در همان 
پيش توليد و با ديدن پايلوت چند دقيقه اي 

اوليه، تعطيل كرده اند. 
در س��ينماي ايران بعد از پي��روزي انقلاب 
اسلامي نيز با جدي تر كردن حرفه مديريت 
توليد به دنبال اين بودن��د كه دخل و خرج 
مالي پروژه ها را به سامان برسانند، ولي ورود 
بي حساب و كتاب س��رمايه هاي سرگردان 
از بيت كوين بازان تا س��ارقان صندوق هاي 
دولتي تا آژانس داران مسافرتي و پيمانكاران 
نمايشگاه هاي انرژي و دلالان گوشت برزيلي 
و مدعيان امور خيريه باعث شده است تقريباً 
اغلب تهيه كنندگان به جاي مديريت بودجه 
فقط به فكر بالا بردن هزينه ها براي س��ود 

بردن در توليد باشند. 
اين بريز و بپاش هاي بي هزينه نه فقط باعث 
افت كيفي آثار و ريزش شديد مخاطب بلكه 
باعث شده  اس��ت بسياري از س��ينماگران 
توانمندي كه به اين فاكتور سازي هاي جعلي 
براي بالا بردن هزين��ه تن نمي دهند، از دور 
خارج شوند و جماعتي كارنابلد، توليد را در 

دست بگيرند. 
اميد كه با جدي تر گرفتن مسئله مديريت 
بودجه در پروژه ه��ا و بازگرداندن مديريت 
توليد به جايگاه كيفي خود، شاهد پرهيز از 

اسراف هاي زائد در پروژه ها باشيم. 

   معصومهطاهري
در چن��د روز اخي��ر ماج��راي سانس��ور نام 
فوتباليست حاشيه ساز در برنامه »خندوانه« 
به تيتر اخب��ار زرد و ش��بكه هاي اجتماعي 
تبديل ش��د، چنانچه روابط عمومي شبكه 3 
هم اعلام كرد: »تصميم اتخاذشده، سليقه و 
نظر تيم توليدِ »خندوانه« بوده و هيچ ارتباطي 
با سياست هاي سيما و شبكه نسيم ندارد«؛ 
ماجرايي عجي��ب و باورنكردني كه نمي توان 
آن را قصور يا اهمال در پخش دانست، جالب 
اين اس��ت كه در تدوين اي��ن برنامه كه زنده 
هم نبود و ناظر پخش هم داش��ته است، اين 
حذف و اضاف��ه تعمدي نام وري��ا به گونه اي 
بوده كه همگان به راحت��ي آن را ببينند و از 
آن خبرسازي ش��ود، به صورتي كه اصلًا نياز 
نيس��ت درباره اين اتفاق تأملي داش��ت، چه 
آنكه اگر برنامه س��ازان حاشيه ساز خندوانه 
مي خواستند نام اين فوتباليست را به هر دليل 
حذف كنند، چرا در تدوي��ن برنامه ضبطي 
چنين س��وتي اي دادند؟! لذا به نظر مي رسد 
رامبد جوان كه خندوانه اش مدتي است ديگر 
رونق قبل را ندارد با حاشيه سازي ها مي خواهد 
به روزهاي اوج ابتدايي خود برگردد، از سوي 
ديگر ماجراي برندسازي از فوتباليست جنجالي 
خودبه خود مشكوك  و عجيب بود. سانسور نام 
اين فوتباليست در برنامه هاي مختلف بيشتر 
براي ديده ش��دن آن برنامه ها در شبكه هاي 
اجتماعي اس��ت، وگرنه او يك فوتباليس��ت 
معمولي اس��ت كه صرفاً با حاشيه خود را در 
چشم كرده است. هر چند ديگر كمتر كسي 
است كه نداند سلبريتي ها از حاشيه سازي به 
نفع يكديگر نان مي خورند و به نوا مي رسند 
و با توجه به اينكه شبكه هاي اجتماعي بازار 
پررونق كسب وكار اين طيف شده است، چنين 
گاوبندي هايي مي تواند بسيار كارگشا باشد. به 
قول يكي از تحليلگران فض��اي مجازي وريا 

غفوري را نمي توان كنشگر اجتماعي و سياسي 
دانست چراكه او از قراردادهاي ميلياردي اش 
هزينه اي براي مردم نكرده يا حتي وقعي براي 

آحاد مردم هم نگذاشته است. 
اينكه ژست سياس��ي در مصاحبه ها بگيريم 
ناشي از كنشگري نيست و اين فوتباليست كه با 
قراردادهاي ميلياردي اش از بيت المال زندگي 
لاكچري دارد، واقعاً چقدر از اين قراردادها را 
براي مردم يا فعاليت هاي خيرخواهانه هزينه 

كرده است كه بود و نبود اسمش مهم باشد؟!
نكته جالب آنكه همزمان با حاشيه هاي ويدئوي 
خندوانه، اين فوتباليست براي نخستين بار با 
پيراهن تيم تازه اش ظاهر شد! البته اين بازي 
پنهان سلبريتي ها براي ديده شدن يكديگر 
و قهرمان سازي از هم، بازي جديدي نيست 
و اين روزها به مدد ش��بكه هاي اجتماعي و 
نبود سواد رس��انه اي و حاكميت پوپوليسم 
در فضاي رسانه اي قوت بيشتري پيدا كرده، 
همين امر باعث شده است برخي تلاش كنند 
از آب گل آلود ماهي بگيرند و از اين طريق قايق 
ثروت و شهرت خود را پيش ببرند؛ كاري كه 
به نظر مي رس��د رامبد جوان با ماجراسازي 
اخير در برنامه خندوانه تلاش كرد از آن بهره 
دوسويه ببرد؛ هم خندوانه را در معرض ديد 
بيشتر قرار دهد و هم فوتباليست پرحاشيه 
را مطرح كند اما هزينه اين حاشيه ها را بايد 
رسانه ملي و جمهوري اسلامي پرداخت كنند 
و عجيب اس��ت كه هر از گاهي چنين پاس 
گل هايي عليه رسانه ملي در خود رسانه داده 
مي شود و مديران هيچ برخوردي با اين دست 
حاشيه سازي ها نمي كنند. همين انفعال باعث 
شده است حاشيه سازان بتوانند هر از گاهي با 
تدوين يك سناريوي جديد كار خود را پيش 
ببرند. كليپ اخيري كه درباره رونالدو ساخته 
شده بود و ترجمه اي اش��تباه از او بود نيز در 

همين راستا بايد مورد بررسي قرار بگيرد. 

»اتلاف بودجه«
 عامل گران تمام شدن  سريال هاي تلويزيوني 

حاشيه سازها در صداوسيما جولان مي دهند !
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